
Výroční zpráva poradce chovu pro bostonské teriéry 2022 

 

Milí chovatelé a majitelé bostonských teriérů, 

rok 2022 se pomalu blíží ke svému závěru, a tak i za mě jeho malé zhodnocení z pohledu poradce chovu. 

V letošním roce se prozatím narodilo 56 vrhů (data do konce října 2022). Z toho 36 vrhů se narodilo 

císařským řezem a 20 vrhů přirozenou cestou. Narodilo 226 štěňat, z toho 110 psů a 116 fen. Celkem 

20 krytí bylo bez úspěchu, kdy fena nezabřezla. 

Pro tento rok se prozatím uskutečnily 3 bonitace. Počet bostonků předvedených na bonitacích je rok 

od roku vyšší, bohužel kvalita předvedených jedinců velmi klesá. Čím dál častěji jsou předvedení 

bostonci s výraznými odchylkami oproti standardu plemene, jako jsou úzké a dlouhé čenichové partie, 

malé světlé oči posazené příliš blízko u sebe, velké, ne zcela pevné či široce nasazené uši. Ač je hlava a 

výraz to, co dělá typického bostonka, nesmíme opomíjet ani korektní stavbu těla, rovnou horní linii, 

správný formát a správné úhlení končetin. Žádný jedinec nebude nikdy dokonalý, ale pokud se u 

jednoho jedince sejde velký počet výrazných odchylek od standardu plemene, je na zvážení každého 

majitele, zda je daný pes či fena přínosem plemeni a zda skutečně musí nutně zasáhnout do chovu. 

Psi jsou na bonitaci posuzováni nejen vůči standardu, ale také vůči základní anatomii psa všeobecně. 
Dle základní anatomie má mít pes v trvalém chrupu 42 zubů. Zkrácená čenichová partie bostonského 
teriéra zubní vzorec trochu komplikuje, kdy počet třenových zubů a stoliček ne vždy danému vzorci 
odpovídá. Zkrácená čenichová partie nemá ale vliv na počet zubů ve skusu, tj. špičáků a řezáků. Bohužel 
se během posledního roku zvýšilo výrazně procento psů, kterým chybí zuby právě ve skusu - přední 
řadě čelisti. V roce 2019 byla na našich bonitacích předvedena 1 fenka s chybějícím řezákem, v roce 
2020 byl 1 pes s chybějícím řezákem. Tito jedinci byli uchovněni s podmínkou či na základě doložené 
veterinární zprávy. V roce 2021 nebyl žádný případ chybějícího řezáku. A nyní, v roce 2022, už bylo na 
bonitaci předvedeno 7 zvířat, u kterých byl 1-2 chybějící řezáky. To je enormní nárůst a pokud bychom 
tento trend nadále tolerovali bez jakéhokoliv omezení, dostane se chov bostonků do stavu, ze kterého 
bude jen velmi složitý návrat. Proto bych chtěla požádat majitele psů, kteří se hlásí na bonitaci a uvažují 
o zařazení svého psa do chovu, aby dbali nejen na stav, ale i počet zubů svého psa již před přihlášením 
na bonitaci a případně se obrátili se svým dotazem na poradce chovu. 
 
Členství v klubu přináší vám členům mnohé výhody a práva, zároveň ale zavazuje k určitým 
povinnostem. Jednou z povinností je znalost řádů našeho klubu, ale i nadřazené národní kynologické 
organizace ČMKU a mezinárodní kynologické organizace FCI. Všechny tyto řády či odkazy na ně jsou 
dostupné na webu našeho klubu. Chtěla bych členům doporučit se s danými řády skutečně seznámit. 
Nejedná se pouze o povinnosti majitelů chovatelských stanic, kteří odchovávají štěňata. Jde i o 
povinnosti majitelů krycích psů. Z neblahých zkušeností posledního roku bych tak chtěla majitelům 
krycích psů doporučit a vždy před krytím feny vašim krycím psem zkontrolovat, zda má fenka ČMKU 
uznávaný rodokmen, byla řádně zařazena do chovu, ale též zda má chovatel, který chová v ČR, platný 
krycí list s uvedením vašeho psa. Předejdete tak možným komplikacím či omezením chovu. 
 
Je pro mě velmi potěšující, že čím dál větší množství chovatelů a majitelů krycích psů dbá na zdraví 
svých chovných jedinců a podstupuje s nimi zdravotní vyšetření jako luxaci patel a oftalmologické 
vyšetření očí. Nejedná se pouze o dlouholeté chovatele, ale i nové členy našeho klubu, kteří se svým 
prvním psem/fenkou tato vyšetření absolvují. Myslím, že ten pocit, že jste svého psa nechali vyšetřit, 
za to stojí. Budu velmi ráda, pokud se s danými výsledky v podobě v e-mailu naskenované zprávy 
z vyšetření podělíte i se mnou jako poradcem chovu – v dnešní době již velmi často volají zájemci o 
štěně, kteří chtějí vybírat jen od chovatele, který ve svém chovu dbá na zdraví rodičů štěňat. 



 
V příštím roce se jistě setkáme na dalších chovatelských akcích, nejen bonitacích ale i výstavách. 
Přípravy na naše klubové výstavy jsou v běhu a s potěšením už nyní mohu říct, že posuzování bostonků 
přislíbili tři velmi zkušení rozhodčí, kteří vidí bostonky ve výstavním kruhu vždy velmi rádi. 
 
 
Na závěr už jen velké poděkování a gratulace vám všem, kdo své bostonky, ale celkově naše plemeno, 

úspěšně prezentujete na českých, ale i zahraničních akcích, a že úspěchů bylo tento rok požehnaně. 

 

S přáním klidných Vánoc a vám, vašim rodinám i čtyřnohým kamarádům hodně zdraví, štěstí a pohody 

v novém roce 2023. 

 

Kristýna Hrdličková 

poradce chovu pro bostonské teriéry 

 


